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Protokół Nr 0012.07.68.2023
Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej 

Rady Miasta Kalisza
z posiedzenia, które odbyło się w dniu 24 listopada 2023 roku

*********************************************************************
Obecni na posiedzeniu wg listy obecności dołączonej do niniejszego protokołu.

*********************************************************************

1. Otwarcie posiedzenia.
2. Zatwierdzenie porządku obrad.
3. Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwały  budżetowej  na  2024  rok  wraz

z uzasadnieniem i materiałami informacyjnymi.
4. Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 

2024-2043.
5. Projekt  uchwały  w  sprawie  określenia  zadań  realizowanych  przez  Miasto  Kalisz 

z zakresu  rehabilitacji  zawodowej  i  społecznej  osób  niepełnosprawnych,  na  które 
przeznacza się środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 
na rok 2023. 

6. Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  "Programu  współpracy  Miasta  Kalisza 
z organizacjami  pozarządowymi  oraz  innymi  podmiotami  prowadzącymi  działalność 
pożytku publicznego na 2024 rok".

7. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok.
8. Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza 

na lata 2023-2043.
9. Korespondencja:

a)Pismo  Prezydenta  Miasta  Kalisza  z  dnia  03.11.2023  r.  ws.  utworzenia 
Majkowskiego Klubu Seniora.
b)Pismo Prezydenta Miasta Kalisza z dnia 13.11.2023 r. ws. zaproszenia rodzin 
repatriantów na pobyt stały. 

10. Sprawy bieżące i wolne wnioski.
11. Zamknięcie posiedzenia.
***************************************************************************
Ad 1.Otwarcie posiedzenia.
Otwarcia  posiedzenia  dokonała  Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Polityki 
Społecznej pani Karolina Sadowska witając wszystkich obecnych, radnych oraz gości. 

Ad 2.Zatwierdzenie porządku obrad.
Głosowanie: 9 osób za (9 obecnych). Porządek obrad został zatwierdzony. 

Ad  3.Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwały  budżetowej  na  2024  rok  wraz
z uzasadnieniem i materiałami informacyjnymi.
Pani  Aneta  Ochocka  skarbnik  miasta  omówiła  najważniejsze  pozycje  liczbowe 
przyszłorocznego budżetu. Poinformowała, że budżet oraz Wieloletnia Prognoza Finansowa 
zostały  opracowane  według  zasad  ustawy  o  finansach  publicznych.  Prezydent  Miasta 



Kalisza przedłożył w terminie do 15 listopada projekt budżetu i  WPF Regionalnej Izbie 
Obrachunkowej oraz Przewodniczącemu Rady Miasta Kalisza. Dodała, że RIO ma czas do 
15  grudnia,  aby  wydać  opinię  o  budżecie.  Przekazała,  że  projekt  został  przygotowany 
zgodnie  z  założeniami  makroekonomicznymi,  to  znaczy  uwzględniono  wzrost  kwoty 
minimalnego wynagrodzenia za pracę o kwotę 700 zł.  Pani  Ochocka poinformowała,  że 
kwota planowanych wydatków majątkowych wyniesie prawie 125 000 000 zł, w tym 80 
przedsięwzięć  ujętych  jest  w  wieloletniej  prognozie  finansowej,  a  wskaźnik  inwestycji 
wynosi 14,75%. Zadłużenie miasta zwiększy się w 2024 roku o 4 700 000 zł, ale spłacane 
będą zaciągnięte w poprzednich latach zobowiązania w kwocie 20 260 000 zł. Pani skarbnik 
przypomniała, że nadrzędną zasadą jaką się kierowano było to, aby wydatki bieżące miały 
pokrycie  w dochodach  bieżących  i  to  zostało  spełnione.  W tym roku  Prezydent  Miasta 
Kalisza  podjął  decyzję,  aby  wszystkie  wydziały  i  jednostki  zaplanowały  swoje  wydatki 
bieżące na poziomie o 10% niższym niż w zeszłym roku. Jeśli chodzi o planowane dochody 
wyniosły one 823 308 574 zł  i  zanotowano wzrost  o 15% w stosunku do planowanych 
dochodów bieżącego roku. Planowane wydatki wyniosą około 846 073 163 zł i to jest wzrost 
o 13% w stosunku do tegorocznego budżetu. Deficyt wynosi 22 764 589 zł i jest mniejszy
w stosunku do deficytu planowanego na 2023 rok o 10 320 058 zł. W budżecie na 2024 rok 
zaplanowano środki na budżet obywatelski w wysokości 4 200 000 zł - na realizację 53 
zadań w tym 5 ogólnomiejskich i 48 osiedlowych. Kwota zadłużenia na koniec 2024 roku to 
286 159 000 zł i zwiększy się o 4 740 000 zł. Jeżeli chodzi o udział planowanych dochodów 
bieżących w ogólnej kwocie planowanych dochodów stanowią one 91% i jest to 746 627 
901 zł. Natomiast dochody majątkowe stanowią 9% udziału w ogólnej kwocie dochodów 
i jest to 76 680 679 zł.  Przy planowaniu dochodów miasto otrzymało od ministra finansów 
informacje o planowanych kwotach poszczególnych udziałów podatków dochodowych od 
osób prawnych oraz fizycznych, a także poziomu subwencji. Zanotowano wzrost dochodów 
pit o 29,3% w stosunku do planu bieżącego roku i wynoszą one 44 977 767 zł. Jeśli chodzi 
o dochody z cit są one wyższe o 24,4% subwencja oświatowa - wzrost o 16,6% i wzrost 
subwencji równoważącej o 51,2%. Wpłata do budżetu państwa tzw. janosikowego to jest 
kwota  1  080  088  zł.  Następnie  dochody  finansowane  z  Unii  Europejskiej  zaplanowano 
w kwocie 1 288 262 zł z przeznaczeniem na realizację 3 programów: Wdrażanie strategii na 
rzecz  neutralności  klimatycznej,  Świat  jest  na  wyciągnięcie  ręki  i  Wsparcie 
deinstytucjonalizacji  pieczy zastępczej w podregionie kaliskim.  Pani Ochocka przekazała 
również, że jeżeli chodzi o wydatki to kształtują się one na poziomie 846 073 000 zł z tego 
wydatki bieżące 721 000 245 zł, w porównaniu do 2023 roku jest to kwota niższa o 41 612 
000 zł. Na wydatki majątkowe przeznaczono 124 827 000 zł w porównaniu z planem z 2023 
roku jest to kwota wyższa o 41 533 000 zł. W budżecie na 2024 rok najwięcej wydatków 
zaplanowano na oświatę i edukacyjną opiekę wychowawczą (341 000 000 zł); na pomoc 
społeczną i  pomoc rodzinie  (132 000 000 zł);  na  transport  i  drogi  (129 000 000 zł)  na 
administrację (73 000 000 zł); na gospodarkę komunalną i ochronę środowiska (55 000 000 
zł); na kulturę i sport (54 000 000 zł); bezpieczeństwo publiczne, ochrona przeciwpożarowa 
i obrona narodowa (19 062 000 zł). 

Jeżeli chodzi o wydatki majątkowe te zaplanowane 124 000 000 zł to prawie 70% wszystkich 
wydatków  inwestycyjnych  czyli  87  301  000  zł  i  mamy  w  tym:  budowę  połączenia  ul. 
Szerokiej z ul. Łódzką w Kaliszu etap drugi 16 421 000 zł; na rozbudowę drogi wojewódzkiej 
numer 450 etap drugi odcinek od ul. Księżnej Jolanty do ul. Antycznej 24 000 000 zł; budowa 
nowej  drogi  w  Kaliszu  połączenie  ul.  Księżnej  Jolanty  od  ul.  Częstochowskiej  do  ul. 



Budowlanych 19 000 000 zł; przebudowę ulicy Kościuszki na odcinku od ul. Śródmiejskiej 
do ul. Szkolnej 8 200 000 zł.  Zaplanowano też środki w zakresie gospodarki komunalnej 
i  ochrony środowiska jest to kwota 5 190 000 zł.  W tej kwocie mieszczą się następujące 
zadania: regulacja cieków Krępicy i Piwonki, rewaloryzacja parku miejskiego, odtworzenie 
nabrzeża betonowego rzeki Prosny przy ul. Wał Piastowski 3, budowa schodów terenowych 
oraz  pomostu  w  Parku  Przyjaźni  w  Kaliszu,  dofinansowanie  kosztów  inwestycji 
proekologicznych  tj.  zmiana  systemu  ogrzewania  z  węglowego  na  ekologiczne, 
dofinansowanie  kosztów  inwestycji  proekologicznych  w  ramach  wykonania  przyłącza 
nieruchomości do miejskiej sieci sanitarnej z równoczesną likwidacją szamba, przebudowa 
wylotów kanalizacji deszczowej do Prosny i jej dopływów. Natomiast na zadania w zakresie 
kultury fizycznej zaplanowano 22 889 000 zł z przeznaczeniem na: zaprojektowanie i budowę 
centrum sportowego  Kalisz – Szczypiorno, na wymianę oświetlenia w hali Kalisz Arena, na 
potrzeby  boiska  wielofunkcyjnego  wraz  z  zadaszeniem  przy  Zespole  Szkół  Techniczno- 
Elektronicznych w Kaliszu i Szkole Podstawowej Nr 23 oraz na udziały dla spółek.
Przychody Kalisza ustala się w wysokości 43 024 589 zł.  Na 2024 rok planowane wolne 
środki wyniosą 11 356 448 zł, a rozchody 20 260 000 zł, przy czym w 2023 roku było to 18 
963 000 zł. Miasto ma zabezpieczoną kwotę na rezerwę ogólną (2 159 201 zł) i celową (2 329 
111 zł).
Następnie naczelnicy i kierownicy poszczególnych jednostek omówili swoje budżety.
Pani  Agnieszka  Pazdecka  zastępca  dyrektora  Powiatowego  Urzędu  Pracy  przekazała,  że 
zgodnie z zarządzeniem Prezydenta Miasta Kalisza budżet został sporządzony w kwocie 90% 
zeszłorocznego  budżetu.  Dodała,  że  na  tą  chwilę  nie  ma  zagrożeń  co  do  niewykonania 
budżetu. 
Pan Marcin Ferenc dyrektor Domu Pomocy Społecznej poinformował, że wpływy do budżetu 
wyniosą 13 831 000 zł i tyle samo wyniosą wydatki. 
Radna Elżbieta Dębska zapytała, czy przewidywana jest podwyżka za pobyt w DPS. 
Dyrektor  odpowiedział,  że  podwyżka  wyniesie  około  700  zł,  a  koszt  pobytu  będzie 
kształtował się na poziomie 6500 zł. 
Radny Marcin Małecki zapytał, z jakiego budżetu odbędzie się zakup samochodu dla osób 
niepełnosprawnych. 
Pan  Ferenc  odpowiedział,  że  DPS  będzie  próbował  uzyskać  środki  z  Budżetu 
Obywatelskiego. 
Radny  Eskan  Darwich  zapytał,  jak  kształtuje  się  budżet  tegoroczny  w  porównaniu  do 
ubiegłorocznego. 
Dyrektor wyjaśnił,  że budżet na 2024 rok jest  nieco niższy,  ponieważ nie uwzględnia się
w nim inwestycji, które miały miejsce w 2023 roku. Nie biorąc pod uwagę inwestycji budżet 
jest większy o 1 000 000 zł. 
Pani  Emilia  Bińczyk kierownik  Dziennego Domu Pomocy Społecznej  poinformowała,  że 
dochody będą kształtowały się na poziomie 225 400 zł a wydatki  na poziomie 1 196 000 zł. 
Pozwoli to na bezpieczne funkcjonowanie placówki. 
Pani  Iwona  Niedźwiedź  dyrektor  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  krótko 
przedstawiła budżet jednostki. 
Radny Zbigniew Włodarek zauważył, że wszystkie jednostki obniżyły swój budżet o 10% na 
polecenie  Prezydenta,  natomiast  MOPS  ma  budżet  wyższy  o  10%  od  zeszłorocznego
i zapytał, dlaczego tak jest. 



Pan Marcin Cieloszyk sekretarz miasta wyjaśnił, że koszty mogły zostać obniżone, natomiast 
wzrost płacy minimalnej mógł spowodować, że finalnie budżet jest większy. 
Radny  Eskan  Darwich  zapytał,  czemu  dotacja  na  specjalistyczne  usługi  opiekuńcze  jest 
niższa, niż w zeszłym roku. 
Pani Niedźwiedź odpowiedziała, że zaplanowany budżet zawsze jest niższy, ale w ciągu roku 
środki sukcesywnie są zakładane w zależności od potrzeby.
Radny odpowiedział, że rozumie to, ale rok temu zaplanowano około 6 000 000 zł a w tym 
roku jest to tylko 3 400 000 zł. Podkreślił, ze porównuje środki zaplanowane a nie wykonany 
budżet. 
Dyrektor wyjaśniła, że MOPS nie wykorzystał w całości przyznanej dotacji i dlatego w roku 
2024 będzie ona niższa. 
Następnie pani Paulina Gawłowska krótko przedstawiła przyszłoroczną sytuację finansową 
Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego. 
Radna Elżbieta Dębska zapytała, czy planowany jest wzrost opłaty za pobyt. Pani kierownik 
odpowiedziała, że nie. 
Pani  Magdalena  Sobocka-Maląg  przewodnicząca  Powiatowego  Zespołu  ds.  Orzekania
o Niepełnosprawności poinformowała, że budżet na 2024 rok jest w pełni zabezpieczony i nie 
ma zagrożeń co do jego niewykonania.
Zaraz  potem pani  Anna Magiera  przedstawiciel  Domu Dziecka w Kaliszu przekazała,  że 
budżet  sporządzono  zgodnie  z  wytycznymi  Prezydenta  Miasta  Kalisza  i  na  ten  moment 
działalność placówki jest zabezpieczona. 
Pan Marek Wójcik z Domu Samopomocy „Tulipan” poinformował, że placówka zaplanowała 
dochody w kwocie 2 364 00 zł, z czego 1 558 200 zł to dotacja z budżetu państwa. 
Przewodnicząca  Komisji  pani  Karolina  Sadowska  zapytała,  czy  jeśli  chodzi  o  dotacje
na osoby niepełnosprawne z budżetu państwa, to czy nastąpił jakiś wzrost. 
Pan  Wójcik  odpowiedział,  że  dotacja  wzrosła  w  zeszłym  roku,  ale  niewykluczone,  że 
w przyszłym roku nastąpi również zwiększenie, ponieważ Urząd Wojewódzki podjął takie 
starania.
Pani  Marzena  Wojterska  dyrektor  Miejskiego  Zarządu  Budynków Mieszkalnych  omówiła 
budżet swojej jednostki.
Radny  Eskan  Darwich  zapytał,  w  jakiej  wysokości  zaplanowano  dotacje  na  remont 
pustostanów. Zwrócił również uwagę, że dotacje są zwiększane w ciągu roku i MZBM nie 
jest w stanie wykorzystać całości, ponieważ jest już za mało czasu do końca roku. Poprosił,  
aby jednak od razu na początku roku Miejski Zarząd Budynków Mieszkalnych otrzymywał 
większą dotację. 
Dyrektor odpowiedziała, że dotacja na remont pustostanów zaplanowana jest w wysokości 50 
000 zł i wytłumaczyła, że MZBM wiedząc, że dotacja będzie zwiększana robi remonty już od 
początku roku i jest w stanie w większości wykorzystać dotację. 
Radny  złożył  wniosek  formalny  o  przygotowanie  dla  niego  informacji,  ile  pustostanów 
zostało wyremontowanych z dotacji miejskiej – stan na dzień 31.10.2023 r. 
Pani Wojterska odpowiedziała, że 24 lokale zostały już wyremontowane w tym roku, 23 są
w trakcie remontu, 2 lokale zostaną zasiedlone, a w planach jest jeszcze remont 4 mieszkań. 
Powtórzyła, że dotacja na remont pustostanów i na zmianę systemu ogrzewania wyniosła po 
50 000 zł a dopłata do lokali socjalnych kształtuje się na poziomie 352 800 zł. 



Radny  ponowił  swój  wniosek,  ale  pani  dyrektor  odpowiedziała,  że  może  podać  listę 
wyremontowanych lokali,  ale  bez wyszczególnienia,  które  zostały zrealizowane z  dotacji. 
Taką szczegółową informację może podać dopiero w styczniu. 
Wiceprezydent  Miasta  Kalisza,  pan  Mateusz  Podsadny  zapytał,  ile  pani  dyrektor  oddała 
dotacji w 2022 roku.
Pani Marzena Wojterska odpowiedziała, że była to kwota około 1000 zł. 
Radny  Darwich  przypomniał,  że  dotacja  celowa  na  remont  pustostanów  sięgała  nawet
900 000 zł a w tym roku kwota jest bardzo niska. 
Radny Leszek Ziąbka zapytał, jaki procent budynków wymaga interwencji od zaraz.
Dyrektor poinformowała, że ciężko tak procentowo określić, ale prawda jest taka, że zasób 
miasta  jest  bardzo  stary  i  niektóre  budynki  zostały  wybudowane  przed  1900  rokiem. 
Wymagają one nie tylko remontów, ale także przystosowania do obecnych przepisów prawa 
budowlanego. MZBM stara się, aby budynki wymagające natychmiastowego remontu były 
wykonywane. 
Pan Podsadny poprosił panią dyrektor o przekazanie informacji, kiedy będą gotowe lokale 
socjalne na ul. Noskowskiej i ile ich będzie.
Pani Marzena Wojterska odpowiedziała, że lokale będą gotowe pod koniec lipca i będzie ich 
ponad 20. 
Radny Roman Piotrowski zapytał, ile jest pustych pomieszczeń, takich pojedynczych, które 
powstały poprzez różne podziały mieszkań. Kiedyś było ich 80.
Dyrektor odpowiedziała, że nadal jest ich 80, ale częściowo zostały zagospodarowane. 
Radny Zbigniew Włodarek zapytał, dlaczego nie są podejmowane działania w stosunku do 
osób, które niszczą wyremontowane mieszkania.
Pani  Wojterska  odpowiedziała,  że  ciężko  znaleźć  sposób  na  takie  osoby.  Są  przepisy 
ustawowe, które określają jak można działać, natomiast są one bezskuteczne. Dodała, że ten 
problem nie dotyczy tylko Miasta Kalisza, a całej Polski.
Radny Włodarek wspomniał, że należałoby znaleźć rozwiązanie tej sytuacji.
W tym temacie również zabrał głos radny Eskan Darwich, który powiedział, że nie można 
każdego oceniać w ten sam sposób. Obecnie mamy takie czasy, w których oczekiwania są 
inne, a niestety  proponowane mieszkania socjalne ich nie spełniają. Dodał, aby faktycznie 
zadbać o dobre warunki, ale za opłatą. 
Pani dyrektor powiedziała, że te osoby, które dbają o mieszkanie, to płacą za czynsze i nie są 
roszczeniowi. Natomiast największe kłopoty sprawiają osoby, które nie dbają i mają długi.  
Następnie radny Roman Piotrowski powiedział, że osoba, która dostaje mieszkanie socjalne, 
z czasem je tak dewastuje, że jego stan jest nie do przyjęcia. Radny poruszył kwestię ciągłych 
remontów pustostanów. 
Pani dyrektor poinformowała, że jeśli ktoś nie płaci za mieszkanie, dewastuje je, to dostaje 
wyrok eksmisyjny z uprawnieniem do najmu socjalnego i miasto może ten lokal przydzielić 
jako najem socjalny. Dodała, że takie osoby mogą ubiegać się o następne mieszkanie socjalne 
i  znowu  je  dewastować.  Pani  Wojterska  powiedziała,  że  przepisy  ustawowe  niestety 
uniemożliwiają  wyjście  z  błędnego  koła,  a  część  osób  to  wykorzystuje  i  ciężko  znaleźć 
wyjście z tej sytuacji. 
Następnie pani Marzena Szuleta, kierownik Biura Świadczeń Rodzinnych oraz pan Tomasz 
Rogoziński, naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych, przedstawili budżet 
swoich jednostek. 



Radny  Eskan  Darwich  zwrócił  się  do  pana  Janusza  Sibińskiego,  zastępcy  naczelnika 
Wydziału  Spraw  Społecznych  i  Mieszkaniowych  i  powiedział,  że  jest  członkiem  Rady 
Pożytku  Publicznego,  gdzie  otrzymał  informację  o  zmniejszeniu  środków dla  organizacji 
pozarządowych. Zapytał, z czego to wynika. 
Pan  Sibiński  odpowiedział,  że  jest  zaplanowana  niższa  kwota  na  część  realizacji  zadań 
publicznych. Podkreślił, że nie są to środki na organizacje pozarządowe, a na zadania przez 
nie realizowane. 
Kolejno radny Marcin Małecki zapytał o kwestię programów profilaktycznych na rok 2024. 
Pan Rogoziński odpowiedział, że jest kontynuacja profilaktyki raka jelita grubego, raka piersi 
u kobiet, a także zaplanowane są szczepienia oraz akcje profilaktyczne. 
Radny Małecki zadał pytanie, dlaczego badania profilaktyczne dotyczące nowotworu jąder 
u  mężczyzn  są  skierowane  dla  osób  powyżej  40  roku  życia,  a  nie  są  wykonywane 
w przedziale wiekowym 20-30 lat. 
Wiceprezydent Miasta Kalisza, pan Mateusz Podsadny, odpowiedział, że jest zespół do spraw 
zdrowia, w którego skład wchodzą lekarze, którzy to opiniują. 
Radny  Marcin  Małecki  wspomniał,  aby  zwiększyć  profilaktykę  nowotworu  prostaty.  Pan 
Rogoziński  poinformował,  że  jest  program,  w  którym  refundowane  jest  między  innymi 
badanie PSA. 
Radny  Małecki  zapytał,  czy  jest  możliwość  zmiany  grupy  wiekowej.  Wiceprezydent 
odpowiedział, że jeśli jest to zasadne, to jak najbardziej. 
W tym temacie  również  zabrał  głos  pan Sibiński,  który  powiedział,  że  można  ten  temat 
podjąć  wraz  z  zespołem do spraw zdrowia  i  zmienić  w przyszłym roku grupę wiekową. 
Wywiązała się krótka dyskusja w tym temacie.
Następnie  pani  Karolina  Sadowska,  przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Polityki 
Społecznej, poprosiła radnych o ewentualne zadawanie pytań do pani skarbnik. 
Radny Eskan Darwich wspomniał o kwocie wydatków majątkowych w uchwale, która jest 
niezgodna  z  zarządzeniem Prezydenta  Miasta  Kalisza  z  dnia  31  października  2023 roku. 
Powiedział, że uchwała budżetowa została podjęta 26 października 2023 roku, gdzie zostało 
zdjęte 9 mln zł, co nie zostało uwzględnione w zarządzeniu. Wywiązała się dyskusja w tym 
temacie. 
Kolejno  radny  Darwich  zapytał,  ile  środków  finansowych  zostanie  przeniesionych  na 
przyszły rok. Pani skarbnik odpowiedziała, że w tej kwestii zostanie przeprowadzona analiza 
i sporządzony wykaz. 
Następnie radny Roman Piotrowski zapytał, czy w budżecie na rok 2023 było zmniejszenie 
wydatków bieżących. Pani Ochocka odpowiedziała, że tak. Radny dopytał, czy porównując 
ze sobą dwa ubiegłe lata zmniejszenie wynosi w sumie 20%. Pani skarbnik odpowiedziała, że 
nie  można  tego  dokładnie  ująć,  ponieważ  jest  dużo  jednostek  i  każda  z  nich  ma  swoje 
zadania. 
Radny  Piotrowski  zapytał,  jak  przedstawia  się  procentowo  wzrost  płacy  minimalnej 
w stosunku do roku 2022. 
Pani skarbnik odpowiedziała, że obecnie nie posiada takich danych. Pani Sadowska zapytała, 
czy w związku z tym, można przygotować na kolejną komisję zestawienie tych danych. Pani 
Aneta Ochocka odpowiedziała, że zostanie to przygotowane na Komisję Rozwoju, Mienia 
Miasta i Integracji Europejskiej. 
Kolejno radny Leszek Ziąbka zapytał, jakie będzie pomniejszenie wpływu do budżetu, jeśli 
nie będą pobierane środki z opodatkowania drobnego handlu. 



Pani skarbnik odpowiedziała, że jest to 320 000 zł w skali roku. 
Radny Eskan Darwich powiedział, że obecnie potężnie rosną dochody z tytułu podatku PIT 
i jest to pierwsza sytuacja od 3 lat, co dobrze rokuje. Dodał, że kwota 6 mln zł przeznaczona 
na wynagrodzenia minimalne nie jest dużą kwotą w porównaniu do tego, co uzyska się z PIT.
Pan Marcin Cieloszyk, sekretarz miasta, poinformował, że w 2023 roku otrzymano subwencje 
wyrównującą,  która  wynosiła  40  mln  zł.  Wspomniał,  że  ma  pewne  obawy  związane  ze 
wzrostem  kwoty  wolnej  od  podatku.  Wywiązała  się  dyskusja  pomiędzy  sekretarzem, 
a radnym Eskanem Darwichem, którą zakończyła pani Karolina Sadowska, przewodnicząca 
Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Polityki  Społecznej,  informując,  że  te  tematy  nie  dotyczą 
merytorycznie  obecnej  komisji.  Zaproponowała,  aby  tę  dyskusję  przełożyć  na  Komisję 
Budżetu i Finansów.  
Radny Zbigniew Włodarek poprosił, aby posiedzenie skupiło się na tematach dotyczących 
bezpośrednio komisji. 
Radny Eskan Darwich powiedział, że nie zgadza się z tym stwierdzeniem, ponieważ od tego 
są komisje. 
Następnie  pani  Iwona  Niedźwiedź,  dyrektor  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej 
w  Kaliszu,  odpowiedziała  na  wcześniej  zadane  pytanie  przez  radnego  Eskana  Darwicha, 
informując, że do końca roku przewiduje się ok. 16 000 godzin oszczędności, co daje kwotę 
prawie 500 000 zł. Dodała również, że w tym roku uzyskano kwotę 1 170 000 zł na asystenta 
osobistego osoby niepełnosprawnej, a na rok 2024 złożono wniosek na ponad 2 900 000 zł, 
natomiast  na  opiekę  wytchnieniową  w  2023  roku  otrzymano  dofinansowanie  w  kwocie 
260 000 zł, a na rok 2024 złożono na 438 000 zł. Poinformowała, że są to środki zewnętrzne 
pozyskane  dodatkowo  na  wsparcie  osób  niepełnosprawnych,  więc  te  osoby  nie  będą 
korzystały  z  usług  opiekuńczych,  tylko  z  dodatkowych  innych  wsparć  rządowych.  Pani 
dyrektor wspomniała, że mają być również przekazane środki na rozwój usług opiekuńczych 
w miejscu zamieszkania, co z początkiem roku 2024 będzie ogłaszane. 
Kolejno  pani  Karolina  Sadowska  zapytała,  dlaczego  w  projekcie  uchwały  nie  jest  ujęta 
budowa żłobka.
Pan  Tomasz  Rogoziński,  naczelnik  Wydziału  Spraw  Społecznych  i  Mieszkaniowych 
odpowiedział, że został złożony wniosek do wojewody o środki na tą inwestycję, natomiast 
z uzyskanych informacji na dzień dzisiejszy nie został on rozpatrzony. 
Pani Sadowska zapytała, jaki to ma związek z przekazywaniem czeków, ponieważ temat dla 
mieszkańców był oczywisty i do realizacji w 2024 roku, więc jest to dość niezrozumiałe.
Pan Rogoziński poinformował, że takie były zapowiedzi medialne, natomiast obecnie nie ma 
żadnych podstaw, aby wprowadzić do projektu budżetu jakiekolwiek środki z przeznaczeniem 
na tę inwestycję. 
W tym temacie również zabrał głos pan Janusz Sibiński, zastępca naczelnika Wydziału Spraw 
Społecznych i Mieszkaniowych, który poinformował, że procedura ubiegania się przez Moduł 
II środków na budowę żłobka polegała na tym, że samorządy, które chciały aplikować, miały 
określone parametry i na podstawie tego została zgłoszona aplikacja, która przeszła zarówno 
część formalną, jak i merytoryczną oceny, i wniosek Miasta Kalisza został zaakceptowany do 
realizacji jako merytorycznie spełniający wszystkie wymogi, mieszczące się w puli środków 
przeznaczonych na ten cel.  Na tej  podstawie pani Minister Rodziny i  Polityki Społecznej 
przekazała w formie graficznej  zapowiedź przekazania środków dla miasta.  Natomiast  po 
przekazaniu  tego  wniosku  Urząd  Wojewódzki  zażądał  uzupełnienia  i  doprecyzowania 
wniosku,  określenia  dodatkowego  harmonogramu.  Wszystkie  te  dokumenty  zostały 



terminowo przekazane do Urzędu Wojewódzkiego. Pan Sibiński powiedział, że od tego czasu 
monitowany jest Urząd Wojewódzki, kiedy zostanie uzyskana odpowiedź oraz kiedy będzie 
możliwość zawarcia umowy określającej przyznanie tych środków, której obecnie nie ma. 
Pani Karolina Sadowska zapytała, czy do sesji budżetowej ta propozycja może się zmienić. 
Pan Rogoziński odpowiedział, że tego nie wiadomo. 
Radny Eskan Darwich zapytał, jaki był wkład własny Miasta Kalisza w ten projekt. 
Pan Sibiński odpowiedział, że około 800 000 zł. 
Następnie radni przeszli do głosowania:  6 osób za, 5 osób się wstrzymało (11 obecnych). 
Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 4.Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza 
na lata 2024-2043.
Pani Aneta Ochocka skarbnik miasta omówiła powyższy projekt uchwały. 
Głosowanie:  7  osób  za,  3  osoby  się  wstrzymały,  1  brak  głosu  (11  obecnych).  Projekt 
uchwały został pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 5.Projekt uchwały w sprawie określenia zadań realizowanych przez Miasto Kalisz 
z zakresu  rehabilitacji  zawodowej  i  społecznej  osób  niepełnosprawnych,  na  które 
przeznacza się środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 
na rok 2023. 
Pani Iwona Niedźwiedź dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej omówiła powyższy 
projekt uchwały. 
Głosowanie:  10 osób za, 1 brak głosu (11 obecnych). Projekt uchwały został pozytywnie 
zaopiniowany. 

Ad 6.Projekt  uchwały w sprawie  uchwalenia "Programu współpracy Miasta Kalisza 
z organizacjami  pozarządowymi  oraz  innymi  podmiotami  prowadzącymi  działalność 
pożytku publicznego na 2024 rok".
Pan Janusz Sibiński  zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i  Mieszkaniowych 
omówił powyższy projekt uchwały. 
Radny  Eskan  Darwich  zapytał,  jak  Rada  Pożytku  Publicznego  zaopiniowała  program.  
W  odpowiedzi  pan  Sibiński  odczytał  opinię,  która  jest  pozytywna,  jednak  zaznaczono
w niej, że środki zabezpieczone na realizację programu są za niskie. 
Radny zwrócił  uwagę, aby w komisjach konkursowych było mniej przedstawicieli  urzędu 
miasta. Radny chciałby to zmienić, aby nie było ich więcej niż połowa składu. 
Zastępca  naczelnika  wytłumaczył,  że  Prezydent  Miasta  jest  dysponentem  środków
i organizatorem konkursów, w związku z  tym poprzez swoich przedstawicieli  czuwa nad 
prawidłowym przebiegiem konkursów i liczba takich osób nie powinna być zmniejszona na 
rzecz  przedstawicieli  organizacji  pozarządowych  bo  mogło  by  to  zakłócić  sprawiedliwą 
procedurę. Ponadto pan Sibiński zwrócił uwagę, że brakuje chętnych osób reprezentujących 
organizacje pozarządowe do prac w komisjach konkursowych. 
Głosowanie:  9 osób za,  2  osoby się  wstrzymały  (11  obecnych).  Projekt  uchwały  został 
pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 7.Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok.
Pani Aneta Ochocka skarbnik miasta omówiła powyższy projekt uchwały. 



Radny Eskan Darwich zapytał,  ile z wolnych środków miasto przeznacza na spłatę długu 
publicznego. 
Pani skarbnik odpowiedziała, że wolne środki są przeznaczone na sfinansowanie wydatków 
majątkowych w przyszłym roku. 
Radny dopytywał, w takim razie ile środków mogłoby zostać przeznaczonych na spłatę długu, 
gdyby nie zaplanowano ich na pokrycie wydatków majątkowych. Dodał, że miasto zaciągnie 
pożyczkę w wysokości 20 000 000 zł, aby częściowo (17 000 000 zł) spłacić dług a można by 
przeznaczyć część wolnych środków i dokonać spłaty. 
Pan Marcin Cieloszyk sekretarz miasta wyjaśnił, że wśród 11 000 000 zł wolnych środków są 
kwoty, które są zabezpieczone na konkretne zadania np. na wykonanie ul. Szerokiej i  nie 
można ich przenieść na inne zadania. Wywiązała się w tym temacie dyskusja, z których zadań 
należało  by  zrezygnować  na  rzecz  spłaty  długu.  Radny  Darwich  poprosił  panią  skarbnik 
o  przygotowanie  na  kolejne  posiedzenie  wykazu wydatków przeznaczanych na  wszystkie 
projekty, analizy związane z budową żłobka w Sulisławicach.
Głosowanie  nad  autopoprawką:  7  osób  za,  4  osoby  się  wstrzymały  (11  obecnych). 
Autopoprawka została pozytywnie zaopiniowana.
Głosowanie  nad  projektem  uchwały  wraz  z  autopoprawką:  7  osób  za,  4  osoby  się 
wstrzymały  (11  obecnych).  Projekt  uchwały  wraz  z  autopoprawką  został  pozytywnie 
zaopiniowany. 

Ad 8.Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta 
Kalisza na lata 2023-2043.
Pani Aneta Ochocka skarbnik miasta omówiła powyższy projekt uchwały. 
Głosowanie  nad  autopoprawką:  7  osób  za,  4  osoby  się  wstrzymały  (11  obecnych). 
Autopoprawka została pozytywnie zaopiniowana.
Głosowanie  nad  projektem  uchwały  wraz  z  autopoprawką:  7  osób  za,  4  osoby  się 
wstrzymały  (11  obecnych).  Projekt  uchwały  wraz  z  autopoprawką  został  pozytywnie 
zaopiniowany. 

Ad 9.Korespondencja:
a)Pismo  Prezydenta  Miasta  Kalisza  z  dnia  03.11.2023  r.  ws.  utworzenia 
Majkowskiego Klubu Seniora.
b)Pismo Prezydenta Miasta Kalisza z dnia 13.11.2023 r.  ws.  zaproszenia rodzin 
repatriantów na pobyt stały. 
Radna Elżbieta Dębska zapytała, czy miasto jest gotowe na przyjęcie jakiejś rodziny 
repatriantów. 
Pan  Tomasz  Rogoziński  naczelnik  Wydziału  Spraw Społecznych  i  Mieszkaniowych 
odpowiedział,  że  wydział  przedstawił  4  rodziny,  które  spełniają  warunki  wjazdu do 
Polski. Spośród tych 4 rodzin miasto może przyjąć tylko 1. Jest to związane z tym, że 
trzeba zapewnić tej rodzinie mieszkanie, pracę i pobyt w Polsce. W tym monecie trwa 
remont mieszkania przy ul. Pułaskiego, które będzie przeznaczone dla repatriantów. 
Radna Dębska wraz z innymi radnymi przekazała, że warto jednej rodzinie stworzyć 
warunki do mieszkania w Polsce. 
Radny Eskan Darwich stwierdził, że nie rozumie, dlaczego miasto nie może przyjąć 
większej ilości repatriantów, skoro w mieście stoją pustostany, a środki na to zadanie są 
przeznaczane ze środków rządowych. 



Pan  Janusz  Sibiński  zastępca  naczelnika  Wydziału  Spraw  Społecznych
i Mieszkaniowych poinformował, że procedura ściągnięcia kilku rodzin byłaby na tyle 
skomplikowana  i  czasochłonna,  że  wydział  nie  byłby  w  stanie  otrzymać,  wykonać
i rozliczyć środków otrzymanych na to zadanie. 

Ad 10.Sprawy bieżące i wolne wnioski.
Brak. 

Ad 11.Zamknięcie posiedzenia.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodnicząca Komisji  Rodziny, Zdrowia i  Polityki 
Społecznej Rady Miasta Kalisza pani Karolina Sadowska zamknęła posiedzenie dziękując 
wszystkim za udział oraz dyskusję. 

Protokołowała: 24.11.2023 r. P. Wasiak
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